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Utegne 
bumerang

Vsaj trije dogodki so v leto
šnjem septembru vzbudili pozor
nost slovenske narodne manjši
ne v Italiji. Na začetku meseca je 
priredil v Trstu tiskovno konfe
renco senator Lucio Toth, pred
sednik »Vsedržavnega združenja 
Julijska krajina in Dalmacija«. 
Nastopil je kot član posvetovalne 
komisije, ki sodeluje z italijan
sko delegacijo na pogajanjih za 
»nadgradnjo« (kot pravijo v Lju
bljani) O sim skih  sporazumov. 
»Če bo znala naša država — je de
jal — zavarovati svoje interese na 
območju ob vzhodni državni me
ji, bo dokazala svojo življenj
skost; v nasprotnem primeru bo
do doživele zmagoslavje razne li
ge. Od rešitve tega vprašanja je 
odvisen sam obstoj Italije kot na
rodne države«. Senator ni govo
ril o »nadgradnji« Osimskih spo
razumov, temveč o njegovi RE
VIZIJI, češ da sta »Slovenija in 
Hrvaška kršili ta mednarodni do
govor, ko sta začrtali mejo, ki je 
razdelila Istro in tamkajšnjo ita
lijansko skupnost na dva dela«. 
Revizija Osima pa zadeva — je 
naglasil senator Toth — tudi pri
hodnost Trsta in Gorice, ki mo
rata »spet dobiti svoje naravno 
zaledje, to pa sta Istra in Reka«. 
Govornik je na koncu zahteval, 
naj pogajanja potekajo hkrati s 
Slovenijo in Hrvaško, ker da je 
treba predvsem zavarovati enot
nost italijanske narodne skupno
sti.

Drug omembe vreden dogo
dek v Trstu je bila okrogla miza, 
pri kateri so sodelovali znani 
predstavniki italijanskega nacio
nalizma (Agnelli, De Vidovich in 
drugi) ter soglasno poudarjali, da 
je treba »Istro in Dalmacijo iz
trgati iz krempljev nemškega go
spodarskega imperializma in z 
balkanskega vplivnostnega ob
močja ter ju priključiti roman- 
skemu-mediteranskemu podro
čju«. Prvi pogoj za kakršnokoli 
sodelovanje s Slovenijo pa je po 
njihovem revizija Osima«.

Tretji dogodek je predstavlja
lo 40. zborovanje dalmatinskih  
pribežnikov v Trstu. Na zborova
nju je med drugimi nastopil od- 
yetnik Paolo Sardos Albertini, ki 
je bil na letošnjih upravnih vo
litvah v Trstu izvoljen za pred
sednika pokrajine. (Svoje dolž- 
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Dogodki v Varšavi in M oskvi 
le uvod v nove spremembe?

Presenetljivi izid državnozbor
sk ih  volitev  n a  Po ljskem  in raz 
p u s t kongresa  ljudskih  poslancev 
in vrhovnega sovjeta v M oskvi sta 
še v ed n o  v sred išču  p o zo rn o sti 
svetovne javnosti. G lede na doga
jan je  na  P oljskem  se m arsikdo  
uprav ičeno  vp rašu je , kako  je m o
goče, da  so bivši kom un isti p o sta 
li na sv o b o d n ih  vo litvah  s tran k a

rici tam kajšn ji In š titu t za m ed n a 
ro d n o  sociologijo (ISIG). N a sim 
poziju  je svetovno  zn an i sociolog, 
N orvežan  Johan  G altung , ki je tu 
di svetovalec p ri Z d ru ž e n ih  n a 
ro d ih , govoril o temli: »V zhodna 
E vropa in  b ivša S ov jetska zveza 
sta  že ali b o sta  posta li T retji svet 
štev . 2?« S vetovn i gosp o d arsk i in 
politični s is tem  im a p o  n jegovem
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Iz vsebine:

H.J.: Pogovor z avtorico knjige 
o taborišču v Gonarsu prof. 
Nadjo Pahor Verri (str. 3)

Janko Jež: Še o prostovoljni 
predaji Trsta A vstriji (str. 5)

Predstavili so novo 
gledališko sezono SSG (str. 6)

Zborovanje na Opčinah o usodi 
Glasbene matice (str. 5)

re la tivne  večine v deželi, ki im a 
n esp o rn o  največ zaslu g  za zlom  
k o m u n izm a  in  ka te re  prebivalci 
so v og ro m n i večini p rak tičn i ka
toličani in je n jihov  ro jak  že 15 let 
P etrov  n asled n ik  v R im u.

P rav  tako  u p rav ičen o  se m ar
sikdo  p o  sve tu  vp rašu je , ali res ni 
bilo m ogoče z zakonitim i sredstv i 
rešiti h u d e  politične in in stituc io 
n alne  krize v R uski federaciji, ne 
pa  izdati u k rep , ki p o m en i g ro 
bo k ršitev  u stav e  in  ki ga je treba 
v p rav n em  p o g led u  sm atra ti za 
d ržav n i u d a r. Res je, da je bilo 
stan je  v  federaciji n ev zd ržn o , ker 
je bil d v o d o m n i p a rlam en t (kon
g res ljudsk ih  poslancev  in  v rh o v 
ni sovjet) o d raz  s ta reg a  k o m u n i
s tičnega red a , m ed tem  ko je bil 
p red sed n ik  Boris Jelcin red n o  iz
voljen na dem okratičn ih  volitvah, 
tako  da povsem  leg itim no  zaseda 
najv išje m esto  v d ržav i. R azpis 
d ržav n o zb o rsk ih  vo litev  je bil tu 
di zato  politično n u je n , k er je d o 
sedanji parlam en t preprečeval ozi
rom a oviral izvajanje po litike re 
form , za katere se zavzem ata p red 
sed n ik  Jelcin in n jegova v lada.

K razu m ev an ju  silno  zap le te 
nega  stan ja  ne sam o v o beh  o m e
n jen ih  d ržavah , tem več na ev ro p 
sk em  V zh o d u  na  sp lo šn o , m ore 
po  n ašem  p rispeva ti pog led  na 
p o tek  sim pozija, ki ga je p rired il 
s red i le to šn jega  sep tem b ra  v G o

tre n u tn o  d v e  sred išči in  dve p e 
riferiji. S red išči s ta  Z ah o d  z ZD A  
in  EG S na  en i, D aljni v z h o d  s Ki
tajsko, Jap onsko , K orejo itd . na 
d ru g i stran i. P rvo periferijo  p re d 
stavlja trad ic ionaln i T retji svet od  
A frike do  L atinske A m erike, n o 

va pa  naj bi bile vse  b iv še  k o m u 
nistične  d ržav e . V zh o d n o ev ro p 
ske d ržav e  im ajo za rad i z ru šen ja  
b e rlin skega  z id u  in  začetka go
spodarsk ih  reform  čedalje bolj po 
d re jen o  vlogo  na  sv e to v n ih  trž i
ščih, saj tu  p rihajajo  v p o štev  le 
kot dobaviteljice cen en e  de lovne 
sile in su rov in  razvitim  zahodn im  
ekonom ijam  in tistim  n a  D aljnem  
v zh o d u .

Sociolog G altung  poudarja , da 
postaja stan je  v bivših kom unisti
čn ih  d ržav ah  čedalje bolj kočljivo 
in  zaskrb lju joče, ker se refo rm e 
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Pred strankinim tržaškim pokrajinskim kongresom

Slovenska skupnost
ki je na voljo celotni manjšini

V olilna pov ezo v an ja , p ro b le 
m i naše  n a ro d n o s tn e  sk u p n o sti v 
nov ih  razm erah  ter n aše  nasto p a
n je  kot učinkov it političn i sub jek t 
n a  m ed n a ro d n i, v sed ržav n i in  na 
k rajevn i rav n i bo d o  g lav n e  tem e 
tržaškega p o k ra jin sk eg a  k o n g re 
sa  S lovenske  sk u p n o s ti, ki bo v 
nedeljo , 3. ok tobra , n a  P om orsk i 
postaji v T rstu . K ongres je bil skli
can nekoliko p redčasno , ker so na 
obzo rju  n ove  p o m em b n e  u p ra v 
ne  volitve v tržaški, dev insko-na- 
brežinski in m iljski občini ter v ra
jonsk ih  sve tih . P red v sem  bo tre 
ba od ločati, n am  je p o v ed a l p o 
k rajinsk i ta jn ik  Ssk M artin  Bre
celj, kako n as to p a ti na  teh  vo lit
v ah , te r razm isliti s k o m  in na 
kakšen  način  so m ožne povezave 
z d ru g im i stran k am i. »Doslej je

Ssk na  u p ra v n ih  vo litvah  v ed n o  
n as to p a la  p rav ilom a s sam o sto j
nim i listam i, nova volilna zakono
daja pa  tega ne  do p u šča  več. V se
kakor si bo m o  še n ap re j p riz a d e 
vali za p rizn an je  prav ice  d o  za 
jam čenega za s to p stv a , m im o te 
ga pa  m o ram o  v neke  volilne p o 
vezave, ki so seveda m o žn e  sam o 
s tistim i, ki so pokaza li občutlji
vost za m anjšinsko  problem atiko.«

N a k o n g resu  bo g o v o r tu d i o 
d ru g ih  o d p rtih  v p ra šan jih  naše  
m anjšine, p red v sem  o zah tev i po 
g lobalnem  zašč itnem  zak o n u , je 
še dejal Brecelj. »P om em bno n o 
vost p red stav lja  d e jstvo , d a  je bil 
končno  sestav ljen  sk u p n i m an j
šinski o sn u tek  za ta zakon . P o b u 
do  za  o sn u te k  je dala S lovenska
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Dogodki v Varšavi in Moskvi
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silno počasi izvajajo, ker n i tu je 
ga kap ita la  in  ker im a še v ed n o  
zelo važno  b esed o  s ta ra  n o m e n 
k la tu ra . V te h  deželah  se življenj
ska raven  niža, narašča brezposel
nost, krim inalnost je v ed n o  večja, 
etnični konflikti so čedalje hujši in 
sp lo h  ni znaka  kakega g o sp o d a r
skega izboljšanja. Ce bo takšno  
s tan je  še tra ja lo , n iso  izključeni 
av to rita rn i p reo b ra ti in  celo prav i 
d ržavni udari. Ti pa  bi čez noč od 
pravili p rid o b itv e , ki so  bile d o 
sežen e  s to likšn im i težavam i in 
žrtvam i.

K akšne naj bodo  rešitve? Gal- 
tu n g  p rav i, da  Z ah o d  n e  sm e biti 
tak šen  seb ičnež in  o p o rtu n is t, da 
ne  bi V zh o d u  p o n u d il so d e lo v a
nja, ka terega  g lavni cilj naj ne  bo 
le p ridobivanje  nov ih  trgov za za
h o d n e  proizvode; z naglim  teh n o 
loškim  prilagajanjem  naj po stan e 
jo vzhodnoev ropske  države  p red 
vsem  konkurenčne na  m ed n aro d 
n ih  tržiščih. D ržave na  evropskem  
V zh o d u  p a  naj ne  silijo toliko v 
E vropsko  sk u p n o s t, saj je po t in 
tegracije  neg o to v a  in  tu d i d raga. 
Z  in tegracijo  bi te  d ržav e  — trd i 
n o rvešk i sociolog — v erje tn o  d o 
končno  zapečatile  svoj periferični 
s ta tu s , m ed tem  ko bi se jim  raje 
sp lačalo  k rep iti m ed seb o jn e  o d 
n o se  z u stanov itv ijo  la s tn e  avto-

• t •

n o m n e sk u p n o sti za gospodarske  
in d ru g e  izm enjave.

N a sim poziju  v Gorici je nasto
pil tu d i p rof. G ian q u in to  z u n i
verze v B ologni s p red av an jem  o 
m o žn ih  po litičn ih  sp rem em b ah  
ozirom a o m o žn ih  ob likah  in  v se
b in ah  tak ih  sp rem em b  v bivših  
k o m u n ističn ih  d ržav ah . Tako je 
om enil p red v sem  m ožnost m noži
čn ih  preseljevanj ljudstva , p rem i
k an je  m eja in  zam en jav e  po liti
čnega p red stav n ištv a . S p rem em 
be so po  n jegovem  p oz itivne  in 
neg a tiv n e . Če se število  ak terjev  
veča, če se k rep i političn i p lu ra li
zem , so sp rem em b e pozitivne , če 
pa  se d rastičn o  poeno stav lja  p o 
litični scenarij in  se število  ak te r
jev  m an jša , so sp rem em b e  n eg a
tivne . P redavate lj je zaključil z 
ugotovitvijo, da  je danes dejansko 
n em o g o č e  n a ta n č n o  p re d v id e ti  
posled ic  sp rem em b , ki so v teku . 
P o t je o d p rta  za obe rešitvi, je d e 
jal, p ri čem er n i izključil Italije! 

*  *  *

V vrhu zasebne te levizijske mreže 
Telequattro je  prišlo do velik ih  spre
memb, sa j im a novega lastn ika , up
ravnika  ter glavnega in odgovornega 
urednika. L astn ik  je  sedaj skupina  
tržaških podjetnikov, z upravnim i za
devam i se bo ukvarja l Gianfranco 
R otta , odgovorni urednik pa je  čas
n ikar Gualberto Nicolini.

RADIO TRST A

■  ČETRTEK, 30. septembra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Duh časa in čar odra 
v spominih Jožeta Babiča; 9.00 IZ STUDIA 
Z VAMI: 10.00 Poročila; 11.30 Lev Niko
lajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 11.45 Okro
gla miza; 12.45 Cecilijanka 1992: pevska 
skupina Sovodenjska dekleta, vodi Sonja 
Pelicon; 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 15.30 Mladi val;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Dopisnice z najbliž- 
njega vzhoda.
■  PETEK, 1. oktobra, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 9.00 IZ STUDIA Z 
VAMI: 10.00 Poročila; 11.30 Lev Nikola
jevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 11.45 Okro
gla miza; 12.45 Cecilijanka 1992: mešani 
zbor Štandrež vodi Valentina Pavio; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 14.00 Poro
čila in deželna kronika; 14.10 Otroški ko
tiček: »Draga babica...«; 14.30 Krajevne 
stvarnosti: Od Milj do Devina; 15.30 Mla
di val; 17.00 Poročila in kulturna kronika; 
17.10 Mi in glasba; 18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 2. oktobra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.00 Male skrbi — veliko veselje;
10.00 Poročila; 11.35 Lev Nikolajevič Tol
stoj: »Vojna in mir«; 12.00 Krajevne stvar
nosti: »Ta rozajanski glas« — oddaja iz Re
zije; 12.45 Krajevne stvarnosti: Glasnik Ka
nalske doline; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Krajevne 
stvarnosti: Nediški zvon; 17.00 Poročila in 
kulturna kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 
Mario Uršič: »Franc in njegovi«.
■  NEDELJA, 3. oktobra, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v  Itali
ji; 10.00 Mladinski oder: »Skrivnost fan
tomskega vlaka«; 11.45 Vera in naš čas;
12.00 Vera in naš čas; 13.00 Opoldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 Glasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Dante Alighieri: »Božanska komedija: Pe
kel«; 17.30 Krajevne stvarnosti: Z naših 
prireditev.
■  PONEDELJEK, 4. oktobra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 
Iz Četrtkovih srečanj: dr. Branko Agnelet- 
to; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 10.00 Poro
čila; 11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna 
in mir«; 11.45 Okrogla miza; 12.45 Ceci
lijanka 1992; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Kmetijski tednik; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Otroški ko
tiček: »Profesor Ficko in gospod Packo«;
15.00 Panta rei; 15.30 Mladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 Niti raj niti pekel — Amerika.
■  TOREK, 5. oktobra, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Svojo poslednjo voljo pri 
zdravi in čisti pameti izrekam; 9.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 10.00 Poročila; 11.30 
Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 
11.45 Okrogla miza; 12.45 Cecilijanka 1992: 
mešani zbor Podgora vodi Mirko Špaca
pan; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 16.00 Mladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 Dante Alighieri: »Božanska ko
medija: Pekel«.
■  SREDA, 6. oktobra, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Obzornik; 9.00 IZ STUDIA 
Z VAMI: 10.00 Poročila; 11.30 Lev Niko
lajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 11.45 Okro
gla miza; 12.45 Cecilijanka 1992: moški 
zbor Skala iz Gabrij vodi Rozina Konjedic;
13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 
Krajevne stvarnosti: Na gorišk^m valu;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Krajevne stvarnosti: Na goriškem valu; 
15.30 Mladi val; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Mo
ja srečanja z ljudmi v stiski.

Utegne postati...
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nosti je opravljal le nekaj dni, 
ker je ustavno sodišče kasneje 
volitve razveljavilo zaradi neka
terih nepravilnosti pri predložit
vi kandidatnih list, o čemer pa bo 
še sklepal državni svet, ker je iz
voljeni predsednik vložil priziv 
zoper razsodbo upravnega sodi
šča). »Zdaj gre za to — je nagla
sil — da smo spet fizično in kul
turno prisotni na tem ozemlju (v 
Dalmaciji op. pisca). Toda za do
sego tega cilja je nujna odločna 
politika italijanske vlade, ki si 
mora prizadevati, da se bo Jadran 
iztrgal iz balkanskega kaosa in se 
priključil našemu vplivnostne- 
mu območju. Barbarsko nasilje 
povojnih ideologij je uničilo ro- 
mansko-mediteransko civilizaci
jo v Dalmaciji, izginotje tega na
silja pa je v tem trenutku premi
sa za obnovitev te civilizacije«.

Na začetku smo napisali, da 
se ti dogodki tičejo naše sloven
ske narodne manjšine v Italiji. 
Tičejo se nas zato, ker se o naših 
odprtih vprašanjih molči kot grob 
in se s tem potrjuje stališče, da je 
Italija že uredila položaj naše in 
drugih manjšin; hkrati se postav
lja na zatožno klop naša matica. 
Dvomimo pa, da bo takšno vede
nje obrodilo sadove in ne morda 
delovalo kot bumerang.

Slovenska skupnost...
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sk u p n o s t. Sedaj ga bo treb a  čim- 
prej predložiti parlam en tu  ter p ri
tisn iti na  v sed ržav n i in  m e d n a 
ro d n i rav n i, p o seb n o  v tem  tre 
nu tku , ko so v teku  pogovori m ed 
S lovenijo  in  Italijo. V en d ar pa  
m oram o  »priprav iti teren« za d o 
sego  svojih  ciljev tu d i na  k ra jev 
ni ravni.«

Kot je še p o v ed al pokra jinsk i 
tajn ik  Ssk p a  poleg  vsega tega ob
sta ja  tu d i p o treb a , da  m an jšina  
n as to p a  ko t politični sub jek t, da 
im a torej tu d i neko  politično  o r
ganizacijo . »Slovenska sk u p n o s t 
je  sred stv o , ki je m an jšin i na v o 
ljo«, je poudaril. »Razmisliti bi bilo 
treba o tem , da  bi se celotna m anj
šina  bolje o rgan iz ira la  in u red ila  
n o tran je  o d n o se . Še v e d n o  n am 
reč obstajajo  m onopo li, n eu ra v 
n o v ešen o  stan je  in to g re  na ško
do  ce lo tne  n a ro d n o s tn e  sk u p n o 
sti.

Po vsej ve rje tn o sti u d eleženci 
k o n g re sa  ne bodo  m ogli v en em  
d n e v u  izčrpati vse tako  obsežne 
p rob lem atike  in obenem  tud i iz
voliti novo  v o d stv o , člane p o k ra 
jin skega  sveta  itd ., pač pa  bodo 
največ časa posvetili najnu jnejšim  
vprašan jem , ki so povezani z bliž
n jim i novem b rsk im i u p rav n im i 
vo litvam i. Z ato  naj bi se k o n g res  
nad a ljev a l po  tej p re izkušn ji.

Evropski izziv 
manjšini

Slovenski zamejski tisk je  dal do
stojen poudarek nedavnem obisku de
legacije Slovencev iz naše dežele pri 
evropskih organih v  Strasburgu. S 
tem se je  pokazalo, da z  zanimanjem  
spremlja vse javno delovanje naših po
litičnih in drugih javnih dejavnikov 
v  skrbi za kar se da uspešen boj v  per
spektivi manjšinske zaščite. Obisk v  
evropskem parlamentu in Evropskem 
svetu je imel svoj edinstven pomen, 
saj obe ti politični telesi danes pomeni
ta vrh v  stopnji evropske integracije.

N e smemo pri tem tudi pozabiti, 
da smo zamejski Slovenci že dolga le
ta aktivno sodelovali — v  mejah mož
nosti — na poti v  Evropo. To še zla
s ti skupno z drugim i manjšinskimi 
strankami od leta 1979 dalje, namreč 
od priprav na prve evropske volitve. 
Drugo leto bodo na vrsti že četrte ne
posredne volitve evropskih poslancev. 
Jasno je, da so slovenski predstavniki 
v  okviru slovenske akcije vedno zago
varjali tudi na tem področju samosto
jen nastop. In tak je tudi dejansko bil, 
tudi v  skupnih nastopih na volilnih 
listah, še posebej zadnjih tudi s slo
vensko lipovo vejico. Pri vsem tem pa 
smo poleg samih volilnih prizadevanj 
delali in še delujemo znotraj manj
šinske politične povezave v  Evropski 
svobodni zvezi (ALE) in to kljub do
ločenim notranjim krizam v  listi Fe
deralizem. V tem sodelovanju je  Ssk 
vedno opozarjala na nezadovoljivo sta
nje Slovencev v  Italiji in prikazovala 
zahtevo po zaščitnem zakonu s strani 
Italije. Prav tako je v  letih borbe za 
slovensko suverenost in nato v  priča
kovanju priznanja predvsem poudar
jala potrebo, da politična Evropa med 
prvim i prizna novo slovensko držav
nost in se zavzam e za njen bodoči 
vstop v  Evropsko gospodarsko skup
nost. Prvi koraki so sedaj že oprav
ljeni, republika Slovenija je  medna
rodno priznana in letos je  vstopila v  
Evropski svet. Tako v  Strasburgu že 
plapola slovenska zastava pred Pala
čo Evrope in s tem Slovenija enakov
redno sedi v  sklopu trideset drugih ev
ropskih držav!

Posebej za našo manjšinsko stvar
nost pa so potrebne še nadaljnje akci
je v  teh evropskih prizadevanjih. Slo
venska skupnost mora na to m isliti 
tudi v  luči prihodnjih evropskih vo
litev, kjer bo gotovo našla pravilno iz
biro v  manjšinskem sodelovanju Ev
rope. O  vsem bo končno tekla beseda 
na bližnjem zasedanju ALE, ki bo pri
hodnji mesec v  Veliki Britaniji. Zato 
mora biti tudi tu Ssk aktivno pri
sotna! a t , ,

k k k

V ponedeljek, 27. septembra, so se 
začeli ju tra n ji tečaji Slovenskega de
želnega zavoda za poklicno izobraže
vanje. To velja za 1. in 2. le tn ik  teča
ja  za kuharje in za uradnike. Kdor se 
še n i vpisal, lahko to  stori še prihod
n ji mesec. O sta li tečaji zavoda se bo
do začeli oktobra.
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Zveza Slovenske Katoliške 
Prosvete bo izdala zbirko del 
goriškega skladatelja Mirka Re- 
nerja. Kdor ima ali ve za kako 
njegovo delo, je naprošen , da 
bo sporočil do 31. oktobra na 
naslov Zveze, Viale XX settem- 
bre, 85 — 34170 Gorica ali tele
fonsko na številko 0481/532163. 
Zveza se že vnaprej zahvalju
je za sodelovanje.

Srečanje v Rimu 
o hudih tržaških 
gospodarskih problemih

Napovedana vroča tržaška je
sen je tu in postaja vse bolj ak
tualna grožnja o izgubi delovne
ga mesta za več sto zaposlenih v 
nekaterih pomem bnih tržaških 
obratih. Kaže, da bodo sindikalne 
organizacije v prihodnjih dneh 
zaradi propada tržaškega gospo
darstva oklicale splošno stavko. 
Gre predvsem za hude težave 
tržaškega Lloyda, škedenjske že
lezarne in tržaškega pristanišča, 
vendar ne smemo pozabiti na za
skrbljujoč položaj tudi v nekate
rih drugih manjših obratih. O 
tem se je pretekli teden pogovar
jala z vladnimi predstavniki v Ri
mu tržaška delegacija uglednih  
osebnosti, ki sta jo vodila pred
sednik deželne vlade Fontanini 
in tržaški prefekt Cannarozzo. 
Kaže, da srečanje ni obrodilo za
želenih sadov. Se zlasti so bili ra
zočarani predstavniki tržaškega 
pristanišča, saj niso im eli sogo
vornika. Na srečanju sploh ni bi
lo predstavnikov pristojnega mi
nistrstva za prevoze. Naslednji 
dan, na novem sestanku, pa so 
jih sprejeli le nekateri tehniki, ki 
so odložili vsakršno rešitev na 
»poznejši datum«.

Prof. Nadja Pahor Verri

Kako je do realizacije dela »Ol- 
tre il filo« sploh prišlo? V uvodu 
smo povedali, da Vam je raziska
vo naročila gonarska občina...

Res je. Na občini Gonars so me za
prosili, da bi stopila v  stik s prežive
lim i osebami, ki so bile zaprte v  tabo
rišču. Tako se je začelo moje iskanje 
po arhivih v Trstu, Gorici, Vidmu in 
Ljubljani. Izkazalo se je, da zadeva ni 
lahka, saj je o Gonarsu kaj malo na
pisanega. Najprej sem stopila v  stik  
z bivšim i interniranci z  Vrhnike — 
vrhniška občina je  namreč pobratena 
zgonarško — potem pa sem prišla tu-

Večina internirancev, ki sem jih  
intervjuvala, je povedala, da v  Gonar
su le ni bilo tako hudo kot v  nemških 
lagerjih, saj jetnikov niso mučili. Od  
več kot 5 tisoč ujetnikov jih  je umrlo 
453, večinoma Slovencev in Hrvatov, 
vzrokov teh sm rti pa ne gre pripisati 
grobemu ravnanju, pač pa so umira
li predvsem zato, ker so bili podhra
njeni. Povedati je tudi treba, da je bilo 
veliko ljudi prišlo z Raba in mnogi so 
bili že hudo bolni, ker so dalj časa ž i
veli pod šotori v  času nenehnega de
ževja. Večina teh je  zbolela za plju
čnico, bronhitisom in drugim i bolez
nimi. Tudi v  Gonarsu pa so bolni je t
niki dobili slabo hrano. K ot je izjavil 
preživeli italijanski vojaški zdravnik  
Mario Cordaro, bi se bili mnogi in
terniranci lahko rešili, če bi intenden- 
ca druge armade in poveljstvo tabo
rišča pravočasno upoštevala navodi
la vrhovnega vojaškega poveljstva in 
dala internirancem ustreznejšo hrano. 
Zdravniki v taborišču so namreč za
prosili za to. Če bi bila hrana bolj
ša, potem v  Gonarsu ne bi bilo 453 
m rtvih , ampak veliko manj. Verjet
no pri tem ni šlo za malomarnost, am
pak je bilo to storjeno namenoma. V 
tem je  tudi tragedija Gonarsa.

Kaj so Vam povedali bivši in
terniranci, s katerimi ste stopili 
v stik?

Povedali so mi — vse to je napi
sano v  knjigi — kako je prišlo do nji
hove aretacije in zakaj so jih  odpeljali 
v  Gonars. Slo je za ljudi, ki jih je  te-

Pogovor z avtorico knjige »Onkraj žice« Nadjo Pahor Verri

Tragedija gorniškega taborišča
Resnico o gonarškem taborišču, kako so ljudje živeli v  njem in kako um i

rali, je  v  zajetni in natančno dokumentirani knjigi, ki je zahtevala dobri dve 
leti trdega dela, napisala prof. Nadja Pahor Verri, do letošnjega 1. septembra 
profesorica slovenščine in zgodovine na tržaškem trgovskem zavodu Žiga Zois. 
Delo ima naslov »Oltre il filo« (Onkraj žice) in vsebuje pričevanja 36 sloven
skih in italijanskih bivših internirancev in ječarjev. Kot je  avtorica sama pou
darila, se je  v  svoji nekaj manj kot 270 strani obsegajoči knjigi izogibala oseb
nim komentarjem dogodkov. V delu so torej izključno gola dejstva, tako da 
si lahko vsak bralec sam ustvari vtis o zgodovini taborišča.

»Oltre il filo« je napisana v  italijanščini, saj je  nastala na prošnjo občine 
Gonars, vendar je  večina gradiva zbranega v  slovenščini. Avtorica je vse tek
ste sama prevedla v  italijanščino. Knjigo bi bilo torej mogoče objaviti tudi v  
slovenskem jeziku, če bi se seveda našel založnik. Na željo prof. Pahor pa je  
njena uvodna misel v  knjigi napisana v  obeh jezikih. V njej beremo: »Ob delu 
me je stalno spremljala misel, ki jo  ob sklepu posredujem: če so v  preteklosti 
zmotna stališča človeka vodila v pogubo, naj se bodoči rodovi izkažejo v  obli
kovanju sveta, v katerem naj prevladujejo spoštovanje, nesebičnost in ljube
zen — plemenite in moralne vrline človeške dostojanstvenosti.«

Knjigo o gonarškem koncentracijskem taborišču so predstavili v  nedeljo, 
26. septembra, na spominski svečanosti. O  nastanku dela in njegovi vsebini 
smo se pogovorili z  avtorico prof. Nadjo Pahor Verri.

di do drugih jetnikov in ječarjev tako 
iz Slovenije kot tudi z  Italije. Najprej 
sem nameravala napisati obsežnejšo 
študijo, vendar pa se je  v  dveh letih 
nabralo toliko gradiva, da ga je bilo 
dovolj za celo knjigo.

O taborišču v Gonarsu je tu
di naša javnost premalo informi
rana. Kakšne so bile življenjske 
razmere v tem taborišču?

dan ji  fašistični režim smatral za »ne
varne elemente«, večinoma so bili to 
intelektualci in študentje. Pričevanja 
vseh bivših internirancev in tudi je
čarjev so zelo zanimiva. Včasih so ne
katere izjave in rekonstrukcije dogod
kov nekoliko protislovne, vsi pa so 
potrdili, da sta bila v  Gonarsu naj
hujša problema pomanjkanje hrane in 
nedejavnost. Brezdelje je  večino hu
do mučilo. Omembe vreden je tudi po
govor z Ivanom Bratkom, enim izmed 
osmerice, ki j i  je uspelo pobegniti iz 
gonarškega taborišča.

Delo, ki ste ga opravili, je bi
lo zelo naporno, težavno in za
mudno. Kaj Vas je prepričalo, da 
ste se sploh lotili tako zahtevne 
raziskave?

Predvsem sem delo sprejela zato, 
ker sem hotela s to raziskavo seda
njim in bodočim generacijam dokaza
ti, da so bila koncentracijska tabori
šča tudi v  Italiji. Celo mladina iz Go
narsa o tem nič ali pa skoraj nič ne 
ve, to pa tudi zato, ker je  o tem po
glavju zgodovine le malo pisanih v i
rov.

Pogovor je zapisala 
Helena Jovanovič

Pred 50. leti so bili jetniki v Gonarsu osvobojeni

Protest proti vsakršni

Polaganje vencev pred kostn ico  v Gonarsu (foto S. Ferrari)

Na svečanosti v  Gonarsu ob 50. obletnici razpustitve tam kajšnjega kon
centracijskega taborišča je nedeljo, 26. septembra, predvsem  izzvenel protest 
pro ti vsakršn i ob lik i nasilja  nad ljudm i v imenu idej in ideologij, sa j bo sa
mo na teh tem eljih mogoče graditi novo Evropo, k i  bo znala ohraniti m ir in 
zagotoviti spoštovanje človekovih pravic. To m isel je  poudaril slavnostn i go
vornik Ivan Kristan, predsednik Državnega zbora Slovenije, pred kostnico v 
Gonarsu, m isel pa so povzeli tudi vs i o sta li govorniki, od krajevnih oblasti 
do predstavn ikov iz Slovenije in bivših internirancev, k i so b ili v  tem tabo
rišču zaprti. Z a  m ir pa si je  treba prizadevati a k tivn o  in brez prestanka, so  
dejali, sa j se zelo blizu nas bije krvava vojna, taborišča sm rti pa še zdaleč 
niso sam o moreč spom in iz preteklosti, kar se je  sedaj izkazalo na tleh nek
danje Jugoslavije.
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Pisatelj A lojz Rebula je govoril o usodnosti meje

Strokovnjaki Alpe-Jadrana 
na »Soških razgovorih« v  Bovcu

Ssk in občinske volitve

Predstavimo se 
kot politični subjekt

Trst se v  zadnjih letih pogreza v vse 
hujšo krizo, ki sega na malodane vsa po
dročja, od gospodarskega, socialnega in 
prostorskega pa vse do sožitja med pri
padniki tu živečih narodov, v prvi vrsti 
med Italijani in Slovenci. Vzroke za to 
vsestransko propadanje je treba v dobr
šni meri iskati v nacionalistično in lo- 
kalistično zaprti politiki, ki je zlasti v 
zadnjih letih označevala osrednje tržaške 
krajevne uprave, še posebej občinsko, 
bodisi pod neposredno taktirko LpT bo
disi ob njenem bistvenem zunanjem po
gojevanju.

Ssk je med tistimi političnimi stran
kami, ki menijo, da bi premagovanje te 
brezperspektivne in za Slovence še po
sebej škodljive politike moral biti glav
ni cilj na novembrskih tržaških občin
skih volitvah. Za to pa je potrebno obli
kovati široko volilno zavezništvo, tak
šno, da bi imelo stvarno možnost volil
nega uspeha. Kot se je izkazalo na ju 
nijskih pokrajinskih volitvah, pa je sku
pina sil, ki bi potencialno lahko obliko
vale alternativo, dokaj razdrobljena ter 
mestoma celo medsebojno sprta, in to 
po vsem sodeč skorajda bolj izformalno- 
simbolnih kot iz temeljnih vsebinskih 
razlogov. To razdrobljenost bi najbrž 
lažje odpravili, če bi presegli zgolj zu
nanje volilno povezovanje med posamez
nimi listami s svojimi simboli ter bi sku
šali sestaviti skupno listo z novim sim
bolom, kajpak na osnovi skupne pro
gramske in politične platforme.

Tržaško pokrajinsko tajništvo Ssk je 
na pogovorih z drugimi strankami že iz
razilo in zdaj tudi javno potrjuje svojo 
pripravljenost, da bi čim prej in dodo
bra preverili možnosti za osnovanje na
kazanega enotnega volilnega nastopa, in 
to upoštevajoč prav specifiko tržaške 
stvarnosti, pa tudi težave in napake v  
preteklih poskusih povezovanja. Enoten 
nastop različnih demokratičnih sil v 
tržaški občini bi se med drugim ujemal 
z enotnim nastopom, ki ga iste ali vsaj 
podobne sile načrtujejo na istočasnih 
novembrskih volitvah v devinsko-nabre- 
žinski in miljski občini.

Tržaško pokrajinsko tajništvo Ssk 
ocenjuje, da bi enoten volilni nastop de
mokratičnih sil v  tržaški občini še po
sebej ustrezal potrebam in koristim slo
venskega prebivalstva, saj bi omogočil 
tudi večjo politično enotnost med Slo
venci. Zato poziva slovenske organizi
rane komponente v  vsedržavnih stran
kah, naj se zavzamejo v tem smislu ter 
prispevajo k preseganju razlik in ločnic, 
ki bi v sedanjem političnem položaju, pa 
tudi upoštevajoč nova volilna pravila, 
morale na drugo mesto. V takšnem ok
viru bi bilo možno, da bi se vsi Sloven
ci predstavili skupno kot politični sub
jekt, ne več ločeno na slovensko stran
ko in na slovenske komisije vsedržavnih 
strank. Kot enakopraven partner bi lah
ko tudi učinkoviteje nastopili s svojimi 
programskimi predlogi in kandidati.

Prizor z Bovca

V p re lep em  in z goram i o b d a 
n im  Bovcu je konec p re jšn jega  
te d n a  (24., 25. in  26. sep tem bra) 
v tam k ajšn jem  H o te lu  A lp  p o te 
kalo  tro d n e v n o  srečanje, ki so se 
ga udeležili u g led n i strokovn jak i 
— bilo  jih je o k rog  20 — z vsega 
področja delovne skupnosti Alpe- 
Jadran . V ečinom a so bili p ro tag o 
n is ti »Soških razgovorov«, tak  je 
bil nam reč  naslov  srečanja , u n i
verz ite tn i p ro fesorji ra zn ih  p re d 
m etov , od  ek o nom istov  do  zgo
dovinarjev, izvedencev na  km etij
skem , socialnem , k u ltu rn e m  p o 
dročju . S p o sv e ta  je izšla precej 
n a tan čn a  analiza  Bovca in  okoli
ce, ki ju  v g lav n em  rešu je  turi-

V Peterlinov i d v o ran i v T rstu  
na  Ulici D on izetti 3 se bo v p o n e 
deljek , 4. ok tob ra , pričel n iz re d 
n ih  srečanj, ki jih p rire ja  D ruštvo  
slovensk ih  izobražencev . V d v o 
ran i so sedaj sicer v tek u  n u jn a  
popravila, v en d a r bo p o b u d a  ste 
kla red n o , b rez  za m u d e  in brez 
težav  za udeležence , ko t so zago
tovili p o b u d n ik i.

T ud i v tej sezon i bo  DSI sk u 
šalo opravljati svoje naloge, je d e 
jal p re d se d n ik  Sergij P aho r, to 
p om en i, »da hoče še napre j p re d 
stavljati p rilo žn o st za srečanja  
tistih  tržašk ih  S lovencev, ki so 
jim  slovenska  k u ltu ra , slovenska 
m isel, u m e tn o s t in  u stv arja ln o st 
d ragocene. D ruštv o  se ne  zap ira  
v kak šn o  ozko  specifičnost in  h o 
če p o sta ti p riv lačno  za najširše  
kroge, p red v sem  pa  za m lade, ki 
se le s težavo  prib ližajo  n jegovim  
p o b u d am .

G ost p rv eg a  večera v D ru štv u  
slovensk ih  izobražencev  bo prof.

zem . P red v sem  je v  tem  p red e lu  
v srcu  obm očja A lpe-Jadran , saj 
je p o  zem ljep isn i legi b lizu  t.i. 
»tromeje« m e d  S lovenijo , Italijo 
in A vstrijo , o b ču ten  dem ografsk i 
padec. M lad ine  je v te h  krajih  le 
za dob ro  p e tin o . P rebivalci živijo 
nekako  »odrezan i o d  sveta«, raz 
ne vinkulacije za ohran itev  narav
nega okolja p a  zavirajo gosp o d ar
ski razvoj. S p o sv e ta  je  m ed  d ru 
gim  izšel p red log , naj bi ljudje, ki 
živijo v Posočju in s svojim  delom  
pom agajo  oh ran ja ti ta naravn i raj 
m ed  goram i, dobili tu d i eko n o m 
sko n ag rad o  za svoje delo.

Veliko je bilo zgodovinsk ih  pri
spevkov. Trije strokovnjaki so opi-

Jože Velikonja, geograf in razisko
valec zgodovine slovenskega izse- 
ljen ištva v A m eriki. O risal bo li
ke neka te rih  naših  u sp e šn ih  ro ja
kov  v  Z D A . T eden  k asne je , to  je 
v p o n ed e ljek , 11. ok tob ra , p a  bo 
prišel iz L jubljane d r. Edi Kovač, 
ki bo  govoril na  tem o: 2500-Ietni- 
ca dem okracije . Z an im ivo  bo  tu 
di srečanje s slovensko  m isijonar
ko M arijo Šrež, ki živ i v Indiji, 
zad n ji p o n ed e ljk o v  v ečer v o k to 
b ru  pa  bo p o sv ečen  no v im  člove
k o ljubn im  p o b u d a m  v Sloveniji.

O ktobrski večeri v D ruštvu  slo
ven sk ih  izob ražencev  bodo  torej 
nu d ili »pogled  v  svet«, v  n ad a lje 
v an ju  pa  bo dovolj p riložnosti tu 
d i za o b rav n av an je  n aše  specifi
čne  p rob lem atike . Vsi večeri b o 
do  kot običajno ob ponedeljk ih  ob 
20.30. V k ra tk em  naj bi o b en em  
DSI začelo tu d i svojo razstavljal- 
sko dejavnost. Prvi bo na vrsti sli
k ar M ilan V olovšek, izseljenec iz 
A rgen tine .

sali vo jno  n a  Soči iz avstrijskega, 
ita lijanskega in  s lo venskega  v id i
ka, govor je bil o m igracijskem  gi
ban ju  v  tem  p rede lu , zelo zanim i
vi pa  so bili v p e tek  tu d i p risp ev 
ki s km etijskega področja , o teža
v ah  in  razv o jn ih  m o žn o stih  ter 
o gozdov ih  na  p o d ro č ju  A lpe-Ja
d ran a . D rug i d an  p o sv e ta  je bil 
posvečen  k u ltu rn im  vp rašan jem . 
Z n an i gorišk i pub lic ist Celso Ma- 
cor je govoril o so šk ih  lju d stv ih  
in pesnikih . O m enil je Juliusa Ku- 
gyja, S im ona G regorčiča, A loj
za G radnika, Karla D etschm anna, 
Biagia M arina  in  d ru g e  av torje 
treh  narodov , ki jih je nav d ih o v a
la Soča.

Z referatom  z naslovom  »Ljud
je ob meji« je n a  srečan ju  v Bov
cu  posegel tu d i p rof. A lojz R ebu
la. Dejal je, da  je m ogoče problem  
m eje  o b rav n av a ti ne  sam o iz so 
ciološkega, am p ak  tu d i iz p s ih o 
loškega in  e tn ičnega vidika. P red 
vsem  se je v p raša l, če je m ogoče 
»obm ejnost« ljud i g led a ti le z n e 
g a tivnega  v id ika, ko t n ek e  v rste  
zem ljepisni hend ikap . N a etičnem  
po d ro č ju  je m ogoče to  »preklet
stvo  meje« ne  sam o preseči, am 
p ak  ga celo odk riti v poz itiv n i lu 
či. L judje ob m eji im ajo  nam reč  
d ru g ačn e  p o g led e  na  vse, kar je 
»velikega« in  »mogočnega« in im a
jo torej tu d i d o  sveta  in  d ru g ih  
bolj iskren in  naraven  od n o s. Ž iv
ljenje ob m eji, je zaključil prof. 
R ebula, je le ed en  o d  a sp ek to v  in 
m ožn ih  razm er, v ka terih  živi člo
vek. D ejansko  je vse  človeštvo na 
m eji z u so d n im  sosed o m  — sm rt
jo.

U deleženci posveta  v Bovcu so 
se razšli v nedeljo , 26. t.m . P red  
o d h o d o m  so še nap rav ili po v ze
tek  rezu lta to v  zased an ja . V p ri
h o d n jih  m esecih  pa  bo izšel zbo r
n ik  v seh  p o seg o v  na  »Soških raz 
govorih«.

*  *  *

Stavkal bo tudi SSŠ
Sindikat slovenske šole se pri

družuje stavkovnem u gibanju, ki 
ga proglaša Šolski sindikat SNALS, 
proti zavzetim  vladnim  ukrepom: 
krčenje organikov, neupoštevanje 
pridobljenih pokojninskih pravic, 
krivično finančno in juridično rav
nanje do nestalnega osebja, sm ešno  
skromni napovedani poviški.

Vodstveno, učno in neučno oseb
je bo stavkalo:

petek, 1. oktobra 1993, prvo učno 
uro — neučno osebje prvo delovno  
uro;

petek, 22. oktobra 1993, prvo učno 
uro — neučno osebje prvo delovno  
uro.

Morebitne nadaljnje akcije bo Od
bor SSŠ pravočasno napovedal.

Večeri se bodo začeli v  ponedeljek, 4. oktobra

Načrti DSI v novi sezoni
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Zavlačevanje s prispevki je ustrahovanje m anjšine

Zborovanje na Opčinah dokaz 
življenjske volje Glasbene matice

Udeležba na posvetu  o usodi G M  je  bila nadvse številna  (foto D. Križmančič)

G lasb en a  m atica je na robu  
preživetja , saj za  sedaj še ni d o 
bila nu jn ih  finančnih  sredstev , ta
ko da  ni d enarja  niti za  plače p ro 
fesorjev , kaj šele za uresn ič itev  
d rug ih  načrtov. K oncertna sezona 
je za sedaj še p o d  velik im  v p ra 
šajem . S tan je  je torej d ram atično  
in  če v k ra tk em  ne  bo prišlo  do 
izplačila deželnega  p rispevka, bo 
o d g o v o r n a  v p ra šan je  »Ali so 
G lasben i m atici šte ti dnevi?« — 
tak  je bil n am reč  n aslov  zbo rova
nja, ki je bil v četrtek , 23. t.m ., v 
P ro sv e tn em  do m u  na O pčinah  — 
na ža lost p ritrd ilen . Š tev ilna  p ri
so tn o s t na  tem  srečan ju  je v seka
ko r pokazala , da  člani te u s ta n o 
ve niso  sam i, am p ak  d a  je z njim i 
so lid a rn a  celo tna s lovenska  n a 
ro d n o s tn a  sk u p n o s t in  jim  je p ri
prav ljena pom agati v bo ju  za p re 
živetje.

V P ro sv e tn em  d o m u  je v razli
čn ih  poseg ih  prišlo  p re d v se m  do 
izraza ogorčenje zarad i n e razu m 
ljivega in neu tem eljenega zavlače
van ja  z izplačilom  d eže ln ih  p ri
spevkov , ko t to  p red v id ev a  za 
kon  za obm ejna  področja . T ežav
ni položaj te  u s tan o v e  so u v o d o 
m a opisali ravnatelj B ogdan Kralj, 
p red stav n ik  u p rav n eg a  sveta Ad- 
rijan  S em en  in  s ind ika ln i p re d 
stavn ik  p rofesorjev  Ravel Kodrič. 
N ek a teri u d e ležen ci so p o u d a ri
li, da  g re  za  p ravo  u s trah o v an je  
m anjšine. Sergij P ah o rje  kot p red 
stav n ik  Sveta  slovensk ih  o rg an i
zacij dejal, da  hočejo na  ta  način  
člane s lovenske  m an jšine  prisili
ti, da  bi se začeli p rep ira ti m ed  se
boj še  za ta  sk ro m n a sred stv a . To

je krivica, ki se god i našim  o tro 
kom  in n ašim  sta ršem , je p o u d a 
ril. N ekateri so govorili o m o žn o 
sti neke  sk u p n e  akcije, če se p ro 
blem  v k ra tkem  ne  reši, in  o m ož
nosti, da  bi ubrali so d n o  po t, saj 
je n ep rav ično , da  d ežela  dobiva 
obresti o d  d en arja , ki ga z a d rž u 
je, razne  u s tan o v e  p a  m orajo  p la
čevati ob resti na  poso jila  za v so 
te, ki jih  n iso  p rav o časn o  dobili.

Deželni tajnik Ssk Ivo Jevnikar 
pa  je p red v sem  p o u d aril nu jnost, 
da bi G lasbena m atica postala kon 
servatorij, torej d ržav n o  p riznana 
šola. Celo M accanicov zakon, s či
gar v seb ino  se sicer n aša  m an jši
na ne  strin ja , p rizn av a  slovenski 
m an jšin i p rav ico  do  k o n se rv a to 
rija. Jevn ikar je om enil, da  bi se 
lahko  poslužili tu d i t.i. »zakona o 
prozornosti«  in  tako izvedeli, kjer

se deže ln i p rispevk i to liko  časa 
ustavljajo  in  zakaj. »V tem  tre n u t
ku,« je še m enil, »smo žrtve  izsi
ljevanja z m ateria ln im i sredstv i, 
da  bi bila n a ša  m an jšin a  bolj p o 
pustljiva  v d ru g ih  zad ev ah . Za 
pom oč se bo  treba o b rn iti tu d i na 
S lovenijo , n iti na  m isel pa  n am  
ne  sm e priti, da bi govorili o m ož
n o sti zap iran ja  te g lasbene  u s ta 
nove.«

P odp red sed n ik  deželnega sve
ta M iloš B udin  pa  je bil p repričan , 
da so zam u d e  pri izplačilu krivi le 
zapletljaji b irok ra tske  narav e  in 
da se bo p rob lem  k m alu  rešil. Po
udaril p a  je, d a  je n u jn o  razm i
šljati o b o d o čn o sti GM  v p r ih o d 
njih  letih  in  da  si bo treba  p re d 
vsem  p rizad ev a ti za n jeno  d ržav 
no  p riznan je . P o d p red sed n ik  u p 
rav n eg a  sve ta  G lasb en e  m atice 
d r. D rago Š toka je tu d i dejal, da  
je treba  v tem  težk em  tre n u tk u  
vztra ja ti. V sakič, ko so bila v te 
ku  dogovarjan ja  m ed  Italijo in ne
koč Jugoslavijo , d an es  pa  S love
nijo, je n a ša  m an jšina  doživljala 
pritiske  fin an čn e  in  d ru g ačn e  n a 
rave.

N a zb o ro v an ju  v P ro sv e tn em  
do m u  na  O p č in ah  se  je oglasil še 
m arsikdo  in izrekel so lid arn o st 
zaposlen im  pri tej slovensk i g las
ben i u stan o v i. A če se  G lasbena 
matica joka, se tud i d ru g e  sloven
ske u s ta n o v e  ne  sm ejejo . Z av la
čevanje  z izplačilom  p risp ev k o v  
p osta ja  tu d i zan je  iz d n e v a  v d an  
bolj zaskrb lju joče. Kaj p a  bo d ru 
go leto, ko naj bi že itak n ezadost
ne p risp ev k e  znižali še  za  po lov i
co? Z av ed a ti se torej m oram o , da 
tu  ne  gre le za p rež ivetje  G lasbe
ne m atice, am p ak  za p reživetje  
v se  naše  s lovenske  k u ltu re  v za 
m ejstvu  in  se tem u  p rim ern o  rav 
nati z d ru g ačn im i p rijem i in p ri
stop i, ko t sm o  jih bili vajen i d o 
slej.

V V

Sola v Sempolaju naj 
bi bila v nekaj mesecih 
ponovno odprta

Iz red n a  k om isarka  za  devin- 
s k o -n a b re ž in sk o  o b č in o  M attia  
N eri je s ta ršem , ki so nadaljevali 
s p ro testom  zarad i zaprtja vrtca in 
o sn o v n e  šole v Š em polaju , ob lju
bila, da se  bo d o  dela  začela k o 
nec ok tob ra . Kot kaže, je p o s lo p 
je p o treb n o  n ek a te rih  poprav il, 
tako naj bi vsaj ugotovili izveden
ci KZE. M ed d rug im  naj bi bile te
žave z og revan jem .

S tarši so o d  kom isarke  z a h te 
vali še d o d a tn a  po jasn ila  in  so 
p re d v se m  p o u d arili, da  »svoje« 
šole v Š em po la ju  n ikako r ne n a 
m eravajo  izgubiti. N erijeva jim  je 
na srečan ju , ki je bilo p re jšn ji te 
d en  na  ž u p a n s tv u , zagotovila, da 
ni nikoli mislila na  zaprtje  šole, ni 
p a  vede la  p o v ed a ti, kdaj bodo  
otroci sp e t lah k o  sedli za  šolske 
k lop i v Š em po la ju . S tarši so  v se 
kakor sklenili, da vsaj za  dva  te d 
na  zakoplje jo  »bojno sekiro«, o b 
ljubili p a  so, da  s p ro te s ti ne  b o 
do  p ren eh a li, dok ler se v ra ta  šo 
le ne  bodo  sp e t o d p rla .

Potekal je v Marijinem domu 
pri Sv. Ivanu

1. Video skavt festival
SZSO  je v  soboto , 25. sep tem 

bra, p rired ila  v M arijinem  do m u  
p ri Sv. Iv an u  svoj p rv i «Video 
Skavt Festival«. Naj razložim , za 
kaj p ravzap rav  gre. Z adn ja  leta se 
je uveljavila  n av ad a , d a  najlepše  
tren u tk e , ki jih doživim o n a  tabo
ru , p o sn am em o  na  film ski trak . 
N ek a te ri skav ti, ki so za  to  n av 
d u šen i, p o sn e tk e  m ontirajo  in  ta 
ko nastane  film o taboru. K er sm o 
letos, z razliko  o d  lan sk eg a  leta, 
im eli kar 4 film ske p o sn e tk e  o ta 
borih , sm o se odločili, da  bom o 
film e predvaja li na  p o seb n em  v e 
čeru . Tako se  je v  n a trp a n i d v o 
ran i zvrstilo na  p la tn u  več filmov, 
ki jih  je p o tem  ocenjevala p o seb 
n a  kom isija in  tu d i pub lika . Ko
m isiji je p red sed o v a l n aš  bivši 
do lgo letn i načeln ik  M arjan  Jevni
kar — Beli Jastreb . V ečer se  je ta 
ko, s podelitv ijo  n ag rad  v obliki 
S kavta  O skarja , zaključil v  v ese 
lem  v zd u šju .

Navihana Antilopa
*  *  *

Original Valvazorjeve »Slave Voj
vodine Kranjske« se je  po zaslugi slo
venskega podjetnika dr. Vanje Lokar
ja  spet vrnil v  grad Bogenšperk, kjer 
je delo nastajalo. Dragocene knjige — 
gre namreč za ene redkih originalov, 
k i so se še ohranili — bodo od sedaj 
na ogled v Valvazorjevi delovni sobi. 
N a gradu, kjer je  danes muzej, so bili 
darila izredno veseli, sa j jim  je  v dru
gače bogati zb irk i m anjkala prav ta 
dragocenost, na kateri pravzaprav 
slon i slava gradu.

Diplomski nastop Aljoše Starca

V poln i dvorani Prosvetnega dom a na Opčinah, kjer se je  v četrtek, 23. 
septembra, le nekaj trenutkov prej zaključila  razgreta razprava o usodi Glas
bene matice, je  nastopil m ladi p ia n is t A ljoša  Starc. Šlo je  za njegov dip lom 
sk i koncert, d iplom o pa je, k o t sm o kasneje zvedeli, opravil z  na jv išjo  oceno. 
Starc je  eden od najbolj obetajočih m ladih glasbenih um etnikov, kar je  tud i 
dokazal na Opčinah. Izva ja l je  skladbe Schumanna, Brahmsa, L iszta  in Dal- 
lapiccole. (foto D. Križmančič)
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S tiskovne konference o novi sezoni SSG

Kljub majhnim sredstvom nočemo 
pokazati revščine v repertoarju«

Posnetek s tiskovne konference SSG. Na s lik i so: (z leve) jože Babič, M iro
slav K ošuta, R afko  Dolhar in M ario Uršič (foto D. Križmančič)

Slovensko  sta ln o  gledališče je 
v torek, 28. t.m ., s tiskovno konfe
renco  v K u ltu rn em  d o m u  v T rstu  
tu d i u rad n o  pričelo svojo novo se
zo n o  1993/94, na  ka te ro  pa  se ta 
ko v o d stv o  gledališča ko t tu d i 
igralci ž dolgo pripravljajo . N a re
p e rto a rju  bo  letos 8 p re d s ta v , če 
sev ed a  fin an čn a  stiska le ne  bo 
p re h u d a , izven  abonm aja  si bo 
m ogoče og ledati še 7 iger, iz lan 
ske sezo n e  p a  bo  SSG  obnovilo  4 
u spešn ice . G ledališče bo torej za
p lu lo  v  novo  sezono  z najboljši
m i željam i in  načrti, sp o red  je d o 
volj zan im iv  in  »kom petitiven«, 
p este r, p o seb en  p o u d a re k  p a  slo
ni tu d i letos na  kom ediji.

P re d se d n ik  u p ra v n e g a  sveta  
SSG  Rafko D olhar je v  svojem  p o 
segu  opozoril na  senčno  plat. G le
dališče se n ah a ja  v h u d i finančni 
krizi, p o seb n o  še, k e r naj bi p r i
sp ev k e  zn ižali k ar za o g rom no  
vsoto 800 m ilijonov. Tudi, a ne  sa
m o za rad i tega, pa  bi želeli, da  bi 
v tej sezo n i K u ltu rn i d o m  zaživel 
d ru g ače  ko t doslej. »Potrudili se

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

P r e d sta v e  v  a b o n m a ju

Alojz Rebula: Operacija Timava
(drama - krstna uprizoritev)

Evald Flisar: Kaj pa Leonardo 
(tragikomedija — gostovanje MGL 

iz Ljubljane)
Helmut Peschina: Boš že videla 

(monodrama)
Ronald Harvvood: Garderober 

(komedija)
Ray Cooney: Zbeži od žene 

(komedija — gostovanje 
Prešernovega gledališča Kranj) 

Miroslav Krleža: V agoniji 
(drama)

Peter Stone - Jule Styne - 
Bob Merrill: Sugar 
(glasbena komedija)

Moliere: Zdravnik po sili 
(komedija)

bom o, da  ga bom o prilagodili p o 
treb am  n aše  sk u p n o sti, d a  bo ta 
ko dom  čimbolj upo raben  in s čim 
m anjšim i strošk i,«  je dejal p re d 
sedn ik .

R avnatelj in  u m etn išk i vod ja  
našega  gledališča M iroslav K ošu
ta  p a  je p re d v se m  p o u d a ril, da 
SSG  kljub  m ajh n im  sred s tv o m  
noče p o k aza ti revščine  v re p e rto 
arju , pač p a  hoče biti o d raz  n a še 
ga človeka in  n jegovega p o n o sa . 
K ljub težavam  je bila lanska sezo
n a  u sp e šn a  in  K ošu ta  je p re p ri
čan , da  bo  taka tu d i le tošn ja , in  
da bo sred n jeev ro p sk o  zasn o v a

ni repertoar naletel na u g o d en  od 
ziv p ub like . SSG  pa  se bo g ledal
cem  skušal približati še z d rug im i 
p o b u d am i, z g o stovan ji tu d i v 
krajih , »ki o d ra  ne  prem orejo« , s 
štev iln im i gostovan ji, cene  abon
m ajev se v povpreč ju  n iso  pov i
šale, tako im en o v an i »družinsk i 
abonm a«, ki om ogoča tu d i o sta 
lim d ruž in sk im  članom  abonenta , 
da  dobijo  v sto p n ice  p o  nižji ceni, 
p a  bo veljal za vse reprize , tud i za 
soboto .

T isk o v n e  k o n fe re n c e  s ta  se 
udelež ila  tu d i režiserja  d v eh  del,

Na županstvu v D olin i je bila v 
petek, 24. septembra, dvojna pred
stavitev del domačih umetnikov, 
»Bližanje« Borisa Pangerca in »Sledo
vi v pesku« Marija Čuka. Gre za pes
niški zbirki dveh popolnoma razli
čnih avtorjev, ki pa imata skupno 
stremljenje po estetiki. Naša literar
na »zgodovina« je tako bogatejša za 
dve knjigi, ki sta izšli pod pokrovi
teljstvom dolinske občine in kopr
ske založbe Lipa.

Pangerčevo in Čukovo zbirko je 
na srečanju predstavil nadvse ugle
den gost iz Slovenije, dr. France Ber
nik, predsednik Slovenske akademi
je znanosti in umetnosti. Opozoril je 
na razlike med obema pesnikom a — 
oba svoj miselni svet razvijata popol
noma drugače, ’z drugačnim pristo
pom, kljub temu pa je tudi pri njiju 
mogoče najti skupne točke, saj gre za 
človeka, ki sodita v isti zgodovinski 
in kulturni prostor. Pangerc je v svo
jem literarnem iskanju bolj vezan na 
tradicijo, Čuk pa je ubral drugačno 
smer, pot iskanja novih, modernih 
tokov.

Na slovesni predstavitvi so spre
govorili še predstavnika dolinske

ki bosta  p rv a  na  sp o re d u . Sezo
na se bo začela s k rs tn o  izvedbo 
»O peracije Tim ava« A lojza R ebu
le, u m etn išk a  p re in te rp re tac ija  
zg o d o v in sk ih  de jstev , ki so p ri
peljala do  1. in 2. tržašk eg a  p ro 
cesa, v režiji M aria U ršiča, »stare
šina« Jože Babič pa  je p redstav il 
m o n o d ram o  so d o b n eg a  avstrij
skega av to rja  H elm u ta  P esch ine 
»Boš že  videla«, igro o om ejeva
nju  človeške svobode z m oralnim  
izsiljevanjem . Delo in terp retira  ig
ralka M ira Sardoč.

občine — župan Pečenik in odbor
nik Stefančič, založnik Jože Hoče
var in urednica Ines Cergol Bavčar, 
slovesen pečat pa je srečanju dal 
nastop trobilne skupine ricmanjske 
g o d b e .

Jubilejna 
Celovškega

V Celovcu so izdali »praznično« 
številko Celovškega Zvona, ki izhaja 
že 10. leto. O  tem, da je ta revija dru
gačna kot običajno priča že platnica z  
robom v  mavričnih barvah. Poleg te
ga zunanjega videza pa je tokratna 
številka bogatejša tudi po vsebini. O  
jubileju vseslovenske »revije za lepo
slovje, kritiko, kulturna, družbena in 
verska vprašanja«, kot piše v  podna
slovu, so nekaj m isli v  uvodu prispe
vali uredniki in ustanovitelji te pu 
blikacije. G lavni urednik Celovškega 
Zvona je dr. Reginald Vospernik, os
tali sodelavci pa so priznani kultur
niki tako iz matičnega kot iz zamej
skega slovenskega sveta. Revija izha
ja štiri krat letno.

»Koliko duhovnih in političnih  
milj je  premeril slovenski narod, mi 
šine skozi možgane, odkod smo "pre
tihotapili" pod ljubosumno-kritičnim  
nadzorom tedanje socialistične oblasti 
v  Štehvanjskem sodu, podobni stare
mu Dalmatinu, prvo številko Celov
škega Zvona v  Ljubljano,« je v uvo
du zapisal dr. Vospernik. »Deset let 
kasneje je  ta skupina (ki je  od samega 
začetka oblikovala revijo — op. ur.) še 
na delu, nekoliko širša, nič manj za
vzeta ... Temeljna preusm eritev Slo
venije v  desetletju dosedanjega celov
škega »zvonjenja« mora biti tudi re
vi jin im  sotrudnikom vzpodbuda za is
kanje novih poti: upoštevajoč poseb
no mesta, ki ga je  Celovški Zvon za
polnjeval v  preteklem desetletju, bo 
morala kultum o-politična revija, ki 
izhaja v Celovcu, v  drugem desetlet
ju  poiskati nišo, ki je  slovenska pu
blicistika ne pokriva...«

V jubilejni številki je  več prispev
kov z različnih področij, od leposlov
ja do domovinske in filozofske tema
tike. Daljša članka sta posvečena tu 
di zamejskima umetnikoma, ki sta se 
letos povzpela na 80. življenjsko stop
nico: Borisu Pahorju in Vinku Beli- 
čiču.

Na dolinski občini so prejšnji teden predstavili dve novi pesn išk i zbirki do
mačih um etnikov. A vto rja  — Čuk in Pangerc — s ta  prvi in drugi z leve

(foto D. Križmančič)

V Dolini predstavili pesniški zbirki 
Borisa Pangerca in Marija Čuka
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Trg zahteva vedno večjo
V teh  d n eh  se je začela trga tev  

tu d i v v aseh  g o rn jega  K rasa, kjer 
je g lavna so rta  te ran . Kot zn an o  
g re  za  sorto  refoška, oz irom a to 
čneje, nekdaj so trdili, da  sm em o 
za te ran  sm atra ti le rdeče  pecljati 
refošk, ki n a  kraški zem lji daje vi
no  te ran . D an d an es so strokovne 
službe nekoliko razširile podzvrsti 
refoška, ki na  K rasu  dajejo  te ran . 
T eranov  g ro zd  naj bi po  o p isu  bil 
p iram id as te  oblike in m očno  raz 
vejan . Jagode so so razm ern o  d e 
bele, okroglaste, včasih jajčaste in 
te m n o m o d re  barve, n a  v rh u  pa 
naj bi im ele le tem n o rjav o  piko. 
G ro zd n i pecelj je do lg , m očan  in 
lesna t, listi pa  so razm ern o  veliki. 
Z uvajan jem  različnih refoškov, ki 
naj bi dajali te ran , se je značilnost 
tega v ina  nekoliko sp rem en ila . 
V inogradn ik i so s trem eli p re d 
v sem  po  veliki količini p ride lka , 
kar gre v ed n o  na  škodo  kvalitete. 
Teran je sp loh  vino, ki le ob ug o d 
n i le tin i z veliko sonca d oseže  10 
do  11 stopinj alkohola, z večjo ko
ličino g rozd ja  na  trto  pa  je n em o 
goče doseči višjo a lkoho lno  s to p 
njo. S trokovne analize zadn jih  let 
so pokazale , da  je m ogoče p rid e 
lati te ran  visoke kakovosti le tako, 
da  je p rid e lek  na  p o sam ezen  trs 
nižji. Da se torej delo  izplača m o
ra biti večje število  trt na  hek tar.

N a K rasu  se je trad ic ionalno  
uveljavil la tn ik  kot vzgo jna  obli
ka. G re za sistem , ki im a gotovo 
določene prednosti, po  d rugi stra
ni pa  je težko  s tem  vzgo jn im  si
stem o m  zred u c ira ti p ro izv o d n jo  
na  trto . V kolikor je v zad n jih  le
tih  opaziti p resežk e  v v in u  in  to 
rej večje zaloge nam izn ih  v in , bo 
trg  zah tev a l v se  večjo u sm erje 
nost v kvaliteto. V inogradniki naj 
bi se torej zam islili in svoje v ino 
g rad e  p reu sm erili v to  sm er. To

pravilo  naj bi veljalo še  zlasti za 
nove v in o g rad e . O b  nižji p ro iz 
vod n ji na  tr to  se n am reč  izboljša 
celo tna s tru k tu ra  g ro zd a , m ošta  
in  p o sred n o  vina. G ro zd je  v prvi 
v rsti lahko  bolje dozori, kar je 
p red p o g o j, da  im a m o št ob zaže- 
ljeni sladkorni stopnji tud i po treb 
ne  k isline in  sp lo h  cvetico, ki je 
zaželjena, ker daje v in u  določeno 
tip ičnost.

Osebje 
Radia Trst A 
ustanovilo 
akcijski odbor

Prejeli sm o  nasledn je  tiskovno 
poročilo , ki ga objavljam o.

(Ur.)

Pereči problemi slovenskih radij
skih sporedov so bili v  ponedeljek, 27. 
septembra, predmet razprave na skup
ščini osebja R a d ia  T rs t A . Na dan 
so prišli stari in nerešeni problemi, ki 
so že kronični in hromijo razvoj vseh 
sektorjev slovenskih oddaj, ter novi, 
ki grozijo ob spremembah v  vrhu os
rednjega vodstva RA1 v  Rimu. Ta 
pripravlja in napoveduje varčevanje 
in klestenje produktivnih stroškov in 
osebja, kar naj bi šlo na račun tudi na
ših oddaj, ki se že tako in tako produ
cirajo z  minimalnim osebjem in so
delavci ter nezadostnimi finančnimi 
sredstvi.

Da bi učinkovito zastopali upra
vičena pričakovanja in zahteve sloven
skih poslušalcev ter osebja in da bi 
pravilno obveščali javnost o dogaja
nju, je  skupščina sklenila ustanoviti 
akcijski odbor, v  katerem bo zastopa
no vse osebje in ki bo imel nalogo koor
dinirati skupno delo ter seznanjati 
javnost s pobudami skupščine.

K valite tno  v ino  torej dobim o 
iz k v a lite tn eg a  g rozd ja , to  naj bo 
torej izhod išče  za n ad a ljn je  delo. 
S eveda je tu d i k le tarsko  delo  iz
red n o  važno . Za rdeča vina je bar
va velikega p o m en a . Z a te ran  je 
zaželjeno, da je tem en , rub inasto  
rdeč  in da  n a  stek len ici ali ko zar
cu  p u s ti značilen  te m a n  rob  in 
senco . Barva se včasih  celo n ag i
ba na  vijoličasto, je p rije tn eg a  ki
selkastega okusa, p red v sem  zara
di v isoke koncen trac ije  m lečne 
k isline, ki z ogljikovo p risp ev a  k 
sk ladnosti okusa. Po o k u su  je pol
no , u b ran o , ko t p rav ijo  h a rm o n i
čno in  osvežujoče vino. Teran im a 
n av ad n o  p rije ten  von j, ki sp o m i
nja na m aline  in  bo rovn ice  ali ce
lo črni ribez. Priporočljiv je še zla
sti ob p rš u tu  in m esu  n asp lo h .

Za te ran  je torej važno , da im a 
lepo  barvo. Z ato  m oram o  pri p re 
delavi tega  g rozd ja  paziti, d a  rd e 
če b a rv n e  sn o v i p rid e jo  iz jag o d 
ne  kožice v grozdn i sok. M ed v re
n jem  nasta li alkohol izluži barvo. 
Za rdeče so rte  na  sp lošno  in  teran  
tu d i, je torej dobro , če te m p e ra 
tu ra  p re seže  20 s top in j Celzija, 
ker se ob višji te m p e ra tu ri lepše  
izloči barva . V sekakor m oram o 
paziti, da  d ro zg a  ne  iz luži preveč 
tan ina , k ar je p ri te ran u  sicer p re 
cej pogost pojav . P riporočljivo je, 
da v rh n ji k lobuk , ki n a s tan e  ob 
v ren ju , večk ra t na d a n  p rem eša 
m o z ostalim , sp o d n jim  m oštom . 
Ko je m o št po  nekaj d n e h  dovolj 
obarvan, ga pretočim o, drozgo pa 
iz tisnem o. Paziti pa  m oram o , da 
ne  iz tisnem o  preveč d ro zg e , ker 
obstaja  n ev a rn o st, da  bi p rišlo  v 
v ino  p reveč  tan in o v  in  d ru g ih  
snovi, za rad i česar bi v ino  p o sta 
lo trp k o  ali n eh a rm o n ičn o .

M.T.

| NOVICE

Z novo delovno sezono slovenske
ga Radia Trst A  bo prišlo  do nekate
rih novosti. Začela se bo nova serija 
Mladega vala, k i bo, k o t  obljublja
jo  uredniki, prijetnejša, lahkotnejša, 
predvsem pa bo v teh oddajah več 
glasbe za mlade. Ker bodo večinoma  
oddajali v  živo , bo mogoče s to p iti v 
neposreden s tik  z uredniki. Telefonska 
številka  je 040/362875 in 660190.

*  *  *

V prostorih Beneške palače v Na- 
borjetu v K analski do lin i so v pone
deljek, 27. septembra, s la v ili dvojni 
praznik: odprtje novega društva, k i je 
bilo v teh krajih  ustanovljeno pred 
dvem a letom a z imenom »Planika«, 
ter predstavitev knjige z  naslovom  
»Socialni antropolog o Slovencih« av
torja Roberta M innicha. Oba dogod
ka sta  pomem bna, še posebno razve
seljivo pa je  dejstvo, da je  v K anal
sk i dolin i nastalo novo slovensko  
društvo, k i bo med drugim skrbelo tu
d i za organizacijo tečaja slovenskega  
jezika  v tis tih  krajih.

*  *  *

V Deželnem svetu  Furlanije-Julij- 
ske krajine sedita  od prejšnjega ted
na dva nova svetovalca. To sta  An- 
na Piccioni (Severna liga) in Roberto  
De Gioia (PSI). Sedla s ta  na mesto  
dveh svetovalcev, k i s ta  pripadala  
P SI in DSL. Deželno upravno sodišče 
je  namreč ugotovilo , da je  prišlo do 
nepravilnosti pri šte tju  glasov.

*  *  *

M ed štev iln im i slovensk im i u sta 
novami, k i preživljajo težke trenutke, 
je  tud i tržaški D ijaški dom . K ljub te
mu, da udeleženci niso dob iva li plač, 
je  bil dom dejaven tud i poleti, zapo
sleni pa so do sedaj d ob ili kom aj ju 
lijsko  plačo. Letošnje število  vp isa
nih pa je  tako  visoko, da se po javlja  
še dodatna stiska  zaradi prostora.

Janko Jež (1)
v
Se o prostovoljni pred
(Stališča Attilia Tamara in njegove psevdozgodovinske šole)

Kljub zgodovinsko dokazanim  dejstvom , da se 
je Trst prostovoljno predal leta 1382 Avstriji, se je 
leta 1982 tržaška kulturna elita razpisala in pri tem 
zavzem ala stališče glede ene ali glede drugačne te
orije. Proti prostovoljnosti se je p revidno izrekala 
u radna liberalnacionalistična kom ponenta, k ije  te
daj vedrila in oblačila v našem  m estu.

N ajglasnejši zagovornik teze o prostovoljnosti 
je bil doslej Pietro Kandler, najspretnejši in zato naj
bolj nezanesljiv njegov nasprotnik pa Attilio Tama
ro. Kandlerjeva zanesljivost sloni na zgodovin
sko dokazanih dejstvih. Tamaro pa je napisal Trstu 
m orda epsko najlepši zgodovinski spev, ki včasih 
meji na fantazijo in leporečnost, tako da so ga nje
govi nasprotniki imeli za lažnika in potvarjevalca 
resnice. Sam Giani S tuparich se je glede predaje

Avstriji ravnal po Tam aru, kar je dokazal, ko je le
ta 1932 govoril svojim dijakom  pred  O berdanko- 
vim spom enikom  ob 50-letnici njegove usm rtitve.

Tam aro je svojo zgodovino Trsta objavil leta 
1924 (Ed. Stock, Rim), ponatis pa je izšel leta 1976 
v Trstu pri založbi Lint. O bsežen in teh ten  uvod 
k drugi izdaji je napisal zgodovinar in univerzitet
ni docent za tržaško zgodovino Giulio Cervani. Ta 
priznava Tam aru veliko rodoljubno navdušenje in 
doslednost, vendar čisto jasno pove, da Tam aru 
m anjka objektivnost in čut odgovornosti resnega 
zgodovinopisca in da sploh zanem arja gospodar
ske in socialne kom ponente, ki so bistvene pri opi
sovanju zgodovinskih obdobij in dogajanj. Zato se 
je Attilio Tam aro z lahkoto uveljavil v krogu oblast
nih elitarjev, ki so hegem onizirali iredentistično

borbo proti Avstriji in vseskozi proti tem u, kar je 
bilo slovenskega na naših tleh. D ostojen zgodovi
nar npr. ne m ore prikrivati oziroma zm anjševati ita
lijanske odgovornosti za nenapovedan in zahrbten 
napad  na Slovenijo ozirom a Jugoslavijo ob izbru
hu  druge svetovne vojne, to je sam o pet let, po 
tem  ko sta jugoslovanski vladni p redsednik  Stoja- 
dinovič in italijanski zunan ji m inister C iano (to je 
bil M ussolinijev zet) podpisala pakt o večnem pri
jateljstvu m ed obem a državam a. Tam aro sploh ne 
piše o grozodejstvih, ki pa jih je italijanska vojska 
počenjala, seveda skupaj z Nemci, v Sloveniji: po 
žiganje vasi, strejanje talcev, fantov in deklet, o d 
ganjanje starejših ljudi in otrok v lagerje smrti. Teh 
je bilo sam o v Italiji kakih petdeset. M ed najbližji
mi so bila taborišča v G onarsu  in na Visu, da ne 
govorim o o tržaški Rižarni. Tam aro ne piše o so
vražnem  nastopanju tržaških nacional-liberalcev že 
pod Avstrijo proti slovenskem u življu, ki so m u 
kratili vse pravice, kar tud i danes počenjajo z ne
zm anjšano ihto. Prav tako pozablja, da so tudi pod 
Italijo, in sicer še pred  pojavom  fašizm a, napove
dali oster boj proti Slovencem , da so skupaj s faši
sti požigali slovenske narodne  dom ove, m ed temi
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Vrhunska športnica 
pri Shinkhai k.k.

f

k
Shinkhai karate klub s Proseka je  

imel v  soboto, 25. t.m ., v gosteh  
športnico N adjo Ferluga, večkratno  
ita lijansko  in evropsko prvakin jo  ter 
svetovno podprvakinjo v karateju, k i  
sedaj k o t edina ženska v I ta liji vodi 
telovadnico, kjer trenirajo te oriental
ske borilne veščine. A tle tin ja  je  čla
ne slovenskega društva  opozorila na 
najpogostejše napake, k i jih  običajno  
dela vsakdo, kdor se s tem  športom  
ukvarja. Na sliki: Nadja Ferluga z 
najm la jšim i kara te isti Shinkhai k .k .

(foto S. Ferrari)
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Tudi prvoligaško košarkarsko prvenstvo 
pod vplivom vsesplošne

V duhu vsesplošne gospodarske re
cesije je  v  nedeljo štartalo italijansko 
prvoligaško košarkarsko prvenstvo. V 
prejšnjih letih je veljalo za pravi busi- 
ness z  miljardskimi pogodbami mogo
čnih pokroviteljev, ki so privabili zve
neča imena svetovne košarke. M rzli
ca se je  še zlasti v  zadnjih manj rožna
tih časih precej polegla, v  prvi vrsti, 
ker primanjkuje denar, nenazadnje pa 
tudi zaradi zelo skromnih — celo sra
motnih — rezultatov državne repre
zentance. Upadlo je  število navijačev, 
ki se odločajo za druge športe, v  prvi 
vrsti za odbojko.

Tako je  letos v  Italijo prispel »naj
cenejši« tujec, kar jih pomnijo košar
karski strokovnjaki, Američan Copa, 
ki nastopa pri veronskem Glaxu. Iz
računali so, da zasluži na tekmo pri
bližno 3.000 dolarjev, to pomeni manj 
kot 20 milijonov lir mesečno — božan
sko vsoto za navadnega smrtnika, ven
dar doslej naravnost smešno za košar
karskega asa. Morda se nekaj le spre
m inja...

V  ožji krog favoritov sodita bolonj
ski prvoligaš Buckler in tržaški Ste- 
fanel, društvi, ki sta se poleti najbolj 
okrepili. Pri Bucklerju — lanskolet
nemu Knorru — je bivši ameriški pro
fesionalec Levingston zamenjal Ka
nadčana Wenningtona, kar nedvom
no pomeni precejšen kakovosten skok. 
Skupno s Srbom Danilovičem tvori
ta eno izmed najmočnejših dvojic v  le
tošnjem prvenstvu .

Najpomembnejši okrepitvi tržaške
ga Stefanela sta temnopolti 209 cm vi
soki Američan Lamplep in verjetno 
najboljši italijanski bek-režiser Ferdi- 
nando Gentile. Tanjevičeve izbire so 
se že izkazale kot izredno posrečene, 
saj so Tržačani doslej tako v  prven- 
stveneh turnirjih kot v  italijanskem  
pokalu zmagali vse, kar se je  pač da

lo. Stefanel je med drugim najvišja 
ekipa v prvenstvu . V p rv i peterki so 
kar štirje igralci visoki nad 2 ,00  m, 
Bodiroga (2,04), Fučka (2,14), Lam- 
pley (2,09) in Cantarello (2,14). Pe
ti mož na igrišču pa je Gentile, ki so
di med najnevarnejše strelce prven
stva. Gre za zelo homogeno ekipo, 
ki se bo po vsej verjenosti enakovred
no borila z najmočnejšimi evropskimi 
klubi.

Vidno vlogo bosta verjetno odigra
li tudi Benetton iz Trevisa in Scavo- 
lini iz Pesara. Pri Benettonu še po
grešajo hrvaškega asa Tonija Kukoča, 
ki ga je  letos sicer nadomestil bivši 
ameriški profesionalec Garland, pri
spel pa je  tudi soliden italijanski ko
šarkar Riccardo Pittis. V Pesaru pa 
je  priljubljenega Darren Daya zame
njal George M c Cloud.

V letošnjem prvoligaškem prven
stvu  še zadnjič nastopa 16 ekip. Od  
prihodnjega prvenstva bo namreč v  A  
1 ligi prostor za 14 klubov, v  A 2 ligi 
pa za 18. To pomeni, da bo letošnje 
prvenstvo še težje in da bo boj za ob
stanek še bolj zagrizen.

(Dar)

Nova papeška okrožnica
Dne 5. oktobra bodo v Rimu 

objavili novo okrožnico pape
ža Janeza Pavla II. z naslovom  
»Veritatis Splendor« (Sij resnice). 
Okrožnica bo imela 180 strani in 
bo naslovljena na vse škofe ka
toliške Cerkve. To pomeni, da je 
nova enciklika notranjega in dok
trinarnega značaja. Vsebuje tri 
poglavja, ki obravnavajo temelj
na vprašanja moralnega nauka 
katoliške Cerkve.

Medtem je papež Janez Pavel
II. opravil pastoralni obisk v Pie
montskem mestu Asti. V enem  
svojih številnih nagovorov na 
vernike je papež obravnaval kri
zo vrednot, ki je značilna za se
danjo družbo. Zavzel se je za glo
boko prenovo ljudi, za osebno 
odgovornost ter za spoštovanje 
vseh tistih načel, ki so bistvena 
za uresničevanje Božjega načrta 
na zemlji. Politike in javne upra
vitelje je pozval, naj svoje delo 
pojmujejo kot službo bližnjemu, 
vsa njihova dejanja pa naj bodo 
prozorna. Ponovno je nastopil 
proti splavu in evtanaziji in po
zval vernike, naj ne dovolijo, da 
v njihovih domovih gospodari 
miselnost, po kateri je vsakomur 
vse dovoljeno.

Kongres Slovenske skupnosti za tržaško pokrajino
bo v kongresnem središču na Pomorski postaji v Trstu 

v nedeljo, 3. oktobra 1993, ob 9. uri.

DNEVNI RED:

— pozdrav predsedstva kongresa
— politično poročilo pokrajinskega tajnika
— pozdravi gostov
— odmor
— razprava
— volitve pokrajinskih strankinih organov in delegatov  

za deželni kongres Slovenske skupnosti

tud i Balkan v Trstu, itd. itd. Zdaj pa zahtevajo 
preiskave proti infojbatorjem! Kako je mogel držav
ni p redsednik  Scalfaro nasesti tej podli gonji proti 
nam ? S tem  je sam o skrajno zaostril položaj točno 
ob začetku pogajanj o posodobitvi Osimske pogod
be iz leta 1975. M ed radijsko oddajo Milano — Trie- 
ste na tržaški pom orski postaji so celo grozili z no
vo vojno za osvoboditev Istre, Reke in  Dalmacije! 
Slovenci smo zato postali silno nezaupljivi in oprez
ni spričo pogajanj v takih okoliščinah, ki so jih tu 
di nekateri vladni in občinski krogi sp retno  podpi
hovali. M isovski p rvak Fini je zašel tako daleč, da 
zahteva, naj se Slovenija u radno  opraviči za gor
je, ki so ga istrski begunci doživeli po  drugi sve
tovni vojni. Skliceval se je pri tem  na nem škega 
kanclerja A denauerja, ki je prosil Poljake za od
puščanje, in  na avstrijskega predsednika VVranitz- 
kega, ki je isto napravil n a  D anskem . Ali so znore
li? M ar res mislijo, da so zm agali v d rugi svetovni 
vojni? V edite, da na italijanskih srednjih  šolah v 
Trstu sploh ne obravnavajo pri uri zgodovine raz
dejanja, ki so ga nacifašisti povzročili po  Evropi in 
svetu  m ed zadnjim  svetovnim  klanjem : 10 milijo
nov padlih  v Evropi, 2 m ilijona padlih  v Jugoslavi
ji, v Sloveniji pa 200 tisoč!

Zakaj torej v italijanskih šolah ne svarijo m la
dino pred  zablodam i, ki so jih njihovi očetje zagre
šili p red  očmi vsega sveta v našo škodo? Ta p rete
klost jim zares ne m ore biti v ponos in korist! Da
našnja m ladina sploh misli, da je Italija izšla iz 
zadnje svetovne vojne kot zmagovalka in da so Slo
venci, ki so maja 1945 v sklopu jugoslovanske os
vobodilne arm ade zasedli Trst, zgolj sovražni oku
patorji. Zakaj niso m ladini brez ovinkov povedali, 
da so jih Slovenci s pravico sam oobram be po trdih 
bojih prej prisilili do  brezpogojne kapitulacije, n a 
to pa jih napodili nazaj tja, od koder so prišli?

Izgleda, da se italijanskim  prenapetim  revanši- 
stom  spet obujajo spom ini na interventistične p ro
stovoljne podvige v Istri in  na Reki. Če se še spo
m injate, je M ussolinijev ideološki p redhodnik  
D 'A nnunzio  po prvi svetovni vojni s peščico pro
stovoljcev s pom očjo in sredstvi vojske in seveda 
na vojaških kam ijonih popeljala iz Ronk proti Trži
ču m ed Trstom  in Reko, počez skozi severno Istro 
bliskovito zasedel svobodno reško državo in s tem  
dosegla, da je Italija spet postala gospodarica Re
ke in Kvarnerja.

Tržaški novofašistični prvak Roberto M enia si 
je izmislil nekaj podobnega. M enia trdi, da je neki 
italijanski polkovnik padalcev že skušal ugotoviti,

ali je m ožno ponoviti podvig, kakršnega je D 'An- 
nunzio  napravil na Reki. Zaenkrat čas za to še ni 
dozorel, »če pa bi v Istri prišlo do spopada m ed ita
lijansko m anjšino in Zagrebom , bi tega ne gledali 
križem  rok!«

Glavni argum ent pri dokazovanju  krivic, ki so 
se zgodile istrskim  beguncem  takoj po vojni, je — 
vsaj tako kaže — uporaba ustrahovalne prisile pri 
pospeševanju  izseljevanja Istranov v Italijo. To je 
laž. Takoj po  koncu vojne so prizadeti prebivalci 
začeli panično zapuščati obm ejna področja. Šlo je 
v glavnem  za ljudi, ki so vedeli, da jih bodo posta
vili p red  sodišče kot vojne krim inalce. Njihovo 
m edvojno početje sm o že opisali. Jugoslovanska 
oblastva so takoj zaprla mejo in ustavila izseljeva
nje. Italijanska oblastva so energično protestirala 
in zahtevala, naj jugoslovanski organi spet odpre
jo mejo in dovolijo svobodno izselitev vsakom ur, 
ki bi to želel. Sam ozvano vodstvo istrskih begun
cev je nam reč razložilo oblastem , da je izseljeva
nje nujno, ker bi le m asa izseljencev ob p redvide
nem  ljudskem  glasovanju, ki bi seveda plebiscitar
no izpadla v italijansko korist, lahko odločilno vpli
valo na svetovno javno m nenje, kar naj bi om ogo
čilo začetek italijanske protijugoslovanske revizio
nistične politike. (dalje)


